
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 הקשר בין הסיפורים בהפטרה
איזה סיכום קצר לכל מוצאים  אנובהפטרה של פרשת השבוע, 

עבודת היום שהיתה לנו בימים הנוראים, אלול, ראש השנה, יום 
 כיפור, וסוכות. עם מה אנחנו יוצאים?

מונטג שליט"א )הרב של בני התורה בנתיבות(,  גרי"שסיפר לי ה
שאמר לו הגאון ר' שמואל גרוסברד שהוא שמע מהרב דסלר וארט 
נפלא על ההפטרה של השבוע. )זה לא נמצא בכתבים של הרב 

 דסלר באף מקום. זה תורה שבע"פ(.
"ואשה אחת מנשי בני הנביאים  (ד - ב-מלכים) ההפטרה מתחילה:

ת, ואתה ידעת כי עבדך היה צעקה אל אלישע לאמר עבדך אישי מ
 ירא את ה', והנושה בא לקחת את שני ילדי לו לעבדים".

זה הבן  -היתה זו אשת עובדיה הנביא, ובא הנושה לקחת את חובו 
ה היה לצורך החבאת של אחאב, וכל מה שהוא לקח את הכסף ז

 שהיא צעקה כמנין צעק"ה.בחז"ל כתוב ו הנביאים במערה,
יש לך בבית וכו', ויאמר לכי שאלי לך  ואז אומר לה אלישע, מה

כלים מן החוץ מאת כל שכנייך כלים רקים אל תמעיטי, ותסגרי 
את הדלת, ויצקת על כל הכלים, והמלא תסיעי. וכך עשתה. ויהי 

הגישה אלי עוד כלי, ויאמר  -כמלאת הכלים היא אומרת לבנה 
 אליה אין עוד כלי ויעמוד השמן.

שמואלביץ היה אומר, הרי כל השמן ]ובמאמר המוסגר: רבי חיים 
ים?! אז למה פה הוא נס. ששמן כזה מועט יספיק לכ"כ הרבה כל

הכל הפסיק? מה הבעיה, תיצור גם כלי ע"י כאשר נגמרו הכלים 
 נס!

ם כלים של נס. את ולוע"ז אמר הגר"ח, וזה יסוד לחיים: אין בע
ניסים,  ינסכו שמן של - שלךהכלים אדם צריך ליצור לבד! ולכלים 

 אדם צריך לבנות לעצמו[. -אבל את הכלים 
ותבא ותגד לאיש האלוקים. היא באה אל הנביא לשאול אותו מה 
לעשות עם כל השמן, ואמר לה לכי מכרי את השמן ושלמי את 

עד ימות המשיח.  -נשייך, ואת ובנייך תחיי בנותר. וכתוב בחז"ל 
 פלאי פלאים!

שונמית. ומסביר הלבוש לאחר מכן, יש את הסיפור של האשה ה
את הקשר שלו לפרשת וירא, שהרי זה בדיוק אותו הדבר. הרי מה 
היה בפרשה? לשרה לא היו ילדים, היא קיימה מצת הכנסת 
אורחים והאורח ברך אותה בילדים ואז נולד יצחק. וזה הרי 
בדיוק מה שהיה אצל האשה השונמית: לאשה השונמית לא היו 

כניס את אלישע לביתה, הוא ברך הילדים, היא היתה רגילה ל
 אותה בבן ונהיה לה בן. פלאי פלאים. זה ממש אותו הדבר.
ובן מ -אבל שאל הרב דסלר: מילא הסיפור עם האשה השונמית 

פסוקים עם אשת  בעלפני כן ש הקשר שלו לפרשה, אך למה יש
עובדיה, מה הסיפור שלה נוגע פה לעניין? יש הפטרות שחסר שם 

ההפטרה גם ככה מספיק ארוכה, זה אחת  פה, אבלפסוקים 
 מההפטרות הגדולות... אז למה מתחילים מאשת עובדיה?

לא מצאנו ידינו  -ומבאר הרב דסלר: בלי הסיפור של אשת עובדיה 
אלישע שאל מה  ורגלינו בסיפור של האשה השונמית. ומסביר:

לעשות לאשה הזו, מה לשלם לה? ויאמר גיחזי, אבל בן אין לה 
קן. והוא קרא לה, והיא באה ועמדה בפתח. אמר לה ואישה ז

אלישע: למועד הזה כעת חיה את חובקת בן. ותאמר אַל אדוני 
היא בקשה ועיין במפרשים ש איש האלקים, אל תכזב בשפחתך.

לי דבר הנפסק. אם יש בידך לבקש רחמים ולתת  אל תתן -ממנו 
אומרת היא  בבקשה ממך. אל תתן לי אלא בן של קיימא. -לי בן 

לו אני מפחדת שזה לא יחזיק מעמד. אם אתה יכול לתת לי בן של 
אל תכזב  אל אדוני איש האלקים,אבל  -בסדר, אחרת  -קיימא 

בשפחתך. אני לא רוצה לחשוב שיש לי ילד ובסוף הוא לא יהיה בן 
א באמת לא היה בר קיימא, הוא מת. וומה קרה לבסוף? ה קיימא.

רה לו את זה: השאלתי בן מאת אמ אכן וכשהיא באה אליו היא
 אדוני, הלא אמרתי לא תשלה אותי!

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

אלישע אח"כ עשה תחיית המתים, כי  זו טענה עצומה. אמנם נכון,
ה לו הכרת הטוב, אבל לא לזה היא התכוונה. היא בקשה בן של הי

 . זה לא קושיה עצומה?!זה לא התקייםקיימא, ו
דיה, אחרי אך על זה באה התשובה של אשת עובדיה, אשת עוב

שעשתה ככל דברי אלישע, ומלאה כלים רבים בשמן. ותבא ותגד 
 וקים. היא באה לשאול אותו מה לעשות עם השמן. לאיש האל

הוא רצה, ש נה לבד?!... מה נראה לךמבי אשת עובדיה, את לא
שתהיה לך תערוכת שמן בבית?!... שלא יהיה מקום להסתובב 

 שם?! ברור שתלכי למכור אותו.
אמר הרב דסלר: היא חיה עם הרגשה, זה הרי לא שמן שלי,  אלא

זה שמן של הנביא! אני בכלל לא מעט.  ,לי היה רק אסוך שמן
מרגישה שזה שייך אלי. וכשיש לי דבר של השני גם אם אני מבין 

אני צריך לשאול ממנו רשות.  -מה הוא רוצה שאני יעשה עם זה 
יודע שהוא רוצה לעשות אם אני יבוא אל מישהו הביתה, ואני 

משהו אך הוא לא אמר לי לעשות, וכי מותר לי לעשות לבד?! ודאי 
שלא! אני צריך לבקש רשות. לכן באה אשת עובדיה אל אלישע 

 ואמרה לו, זה שלך. כעת מה לעשות עם זה.
לא היה לאשה השונמית. האשה השונמית! הרי  -את הנקודה הזו 

לך בן. ולבסוף את קבלת  הלא היה בן, את לא האמנת שיהי -לך 
בן. אז תבואי לשאול את הנביא, מה לעשות עם הבן? את לא באת 

 את כבר יודעת לבד... -לשאול. לחנך 
איפה הילד הזה היה? ויצא אל אביו אל הקוצרים, הוא הלך 
לשדה. למה הוא לא היה בחיידר? למה הוא לא הלך ללמוד תורה? 

זכות קיום. ההרגשה צריכה  ואין ל -לא באה לשאול אם את 
להיות זה הרי לא שלי! זה מתנה שקיבלתי מהנביא, בא נשאל 

 אותו, מה לעשות?
הרי כשבשר המלאך על לידת שמשון, בקש מנוח מהקב"ה, איש 
האלוקים אשר שלחת יבא נא עוד אלינו ויורנו מה נעשה לנער 

ושאלו, מה יהיה  היולד", וכשבא המלאך, הם מהרו לקראתו
משפט הנער ומעשהו. אתה מבשר בשורה טובה, בא תאמר לי איך 

 להתנהל.
וזה היה התביעה על האשה השונמית: אחרי שאת מקבלת כעת 

אז את  -את מרגישה שזה הילד שלך ואת לא מבקשת עצות 
אלישע עם ההכרת הטוב עשה תחיית ש מפסידה אותו. רק

 אבדת את זה. -המתים, אבל את מצד עצמך 
 זה לא שלי!

"אך יקם ה' את דברו", א"ר ירמיה  (שמואל, א, כג)כתוב בילקוט 
בשם ר' שמואל בר רב יצחק, בכל יום ויום היתה בת קול יוצאת 
ומפוצצת בכל העולם כולו ואומרת: "עתיד צדיק אחד לעמוד 

 -היתה מוציאה שמו  -ושמו שמואל". וכל אשה שהיתה יולדת בן 
ון שהיו רואים את מעשיו היו אומרים אין זה שמואל. שמואל. וכי

 וכיון שנולד זה ורואים את מעשיו, אמרו: כמדומין אנו שזה הוא.
, לא מצאנו כזה משא פרסום זיע"א רה"יקודם כל, אמר מרן 

עולמי אצל אף גדול בעולם! כל יום, בכל העולם, בת קול 
לא הייתי מפוצצת!!! שאף אחד לא יגיד לא שמעתי, לא קלטתי, 

 אז... כלום. כל יום בת קול מפוצצת! מה העניין בזה?
אמר הראש ישיבה: בדרך כלל, כשנגזר על בן אדם שהוא יבא 

מי יהיו ההורים שלו, אך על שמואל לא נגזר. גם נגזר  -לעולם 
יכול לזכות. כולם קראו לבן  -הקדוש ברוך הוא אמר מי שרוצה 

שלהם שמואל. אבל חנה השקיעה. היא התפללה ובכתה, אז היא 
 קבלה.

אבל הרב החיד"א מביא בספרו "מדבר קדמות", שכל אלו שקראו 
כולם היו בני נביאים. אמנם לא כשמואל, אבל  -לבן שלהם שמואל 

בני נביאים, ולכאורה זה לא מובן, מה הבעיה לקרוא לבן שמואל? 
 בשביל זה כבר מקבלים להיות בני נביאים?!

 הם קראו לבן שלהם שמואל: ההרגשה הפשוטה למה
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כתוב אח"כ שחנה אמרה כי מן ה' שאלתיהו. נצייר כעת את חנה, 
לפנינה יש ילדים ולחנה אין ילדים. היא בוכה, לא טוב לה, סוף כל 
 סוף היא כמו כל אמא, היא מחבקת ילד... יש לי בן, גם אני אמא.

מה המילים הראשונות שיוצאות מפיה? "ותקרא את שמו שמואל 
ותאמר כי מן ה' שאלתיו". הוא לא שלי!!! לא היו לי ילדים, וזה 
לא שלי, זה שאילה מאת ה'!!! והביאותיו אל בית ה' וישב שם עד 

 עולם.
עתיד צדיק אחד  -היא חייתה עם זה. כשהקב"ה אומר מראש 

 "שמואל שמו"!-מר מראש את האז הוא או -לעמוד ושמואל שמו 
להרגיש שהוא שאול מאת ה'. ובזה אחזו כל הנשים! את זה הם 
אמרו, ולכך כולן קראו שמואל. לכן מגיע להם להיות בני נביאים. 
כך ההרגשה צריכה להיות, זה לא שלי, כל ילד זה מתנת שמים. 
כשאני מקבלת מתנה מהקב"ה אני חושבת מה מוטל עלי לעשות 

 מה הקב"ה רוצה שאני יעשה עם המתנה שלו.עם המתנה, 
 "והביאותיו אל בית ה' וישב שם עד עולם".

 לא נותנים למי שלא מעריך
הקב"ה סובב זאת, שהשבועה הייתי בישיבה שלנו בעוצם. הם היו 
בשברון לב, חברם לספסל הלימודים הבה"ח פנחס וייס ז"ל נספה 

גת. הוא  בתאונת דרכים לאחר שחזר מהמבחן של דרשו בקרית
 היה בן עליה גדול וכבר גמר רוב ש"ס.

לפתע התחילו לקלוט שחיים לא מובטח לאף בן אדם! חיים זו 
 המתנה הכי יקרה בעולם! כל אשר לו יתן האדם בעד נפשו.

בראש השנה, עשרת ימי תשובה, יום כיפור, עמדנו התחננו 
וב ובקשנו, על מה? על חיים! זכרנו לחיים, כתבנו בספר חיים, וכת

 -לחיים טובים, הכל נע סביב חיים, קיבלנו את המתנה. ברוך ה' 
 חייםהוא חי! "ואתם הדבקים בה' אלוקיכם  -כל מי שנמצא פה 

 כולכם היום".
הבה ונשאל את הקדוש ברוך הוא, מה אתה רוצה שאני יעשה עם 
המתנה היקרה הזו? אך פתאום אנו שוכחים... לא, לא, אחרי 

 ל הבית להחליט...כעת אני בע -שנתת לי 
"רבי  -המשנה באבות )ג, י( אומרת  כתוב ברבינו יונה דבר נורא!

דוסא בן הרכינס אומר שינה של שחרית, ויין של צהרים, ושיחת 
מוציאין את האדם  -הילדים, וישיבת בתי כנסיות של עמי הארץ 

מן העולם". ומסביר רבינו יונה, הרי על מה נברא האדם? רק 
יא אורך ימים ושנות חיים. ואם לוקח דברים לעסוק בתורה וה

 וראוי לטורדו מן העולם. כאלה למה לו חיים?
היה איזה יהודי שהיה גביר  והוא מביא על כך משל, )ונרחיב מעט(

גדול, בעל בעמיו, הוא אהב לעזור לאנשים ולגמול חסדים, אך 
מסכן... יום אחד הוא פשט את הרגל ונכנס לחובות כבדים 

אמרה לו אשתו, תראה: יש לנו מלך טוב, תספר לו  ולמשפטים.
את הצרה שלך, אולי הוא יעזור לך. סבר וקבל. הוא הלך למלך 
ותינה את צערו. ובאמת המלך בטוב לבו נכמרו רחמיו, הוא רץ 

ת של מטבעות זהב ונתן לו. אחת בשביל ולארון הוציא שתי חביל
 לפרוע את החובות, והשניה בשביל לפתוח עסק מחדש.

הלה היה המום, הוא לא יכל לעכל כזו בשורה טובה, והשתבש לו 
משהו... הוא החל לרוץ במהירות... עבדי המלך קלטו שהוא מאבד 

הם מיהרו לדלוק אחריו, הם ראו אותו רץ לעבר נהר  עשתונות, אז
גועש ואז הוא צעק לעברם: אל תגידו לי מה לעשות עם זה, זה 

צה. והשליך שק אחד לתוך רו שאנישלי! אני יעשה עם זה מה 
הם כבר הבינו מה יעלה בגורלו של השק השני,  המים השוצפים...

לרוץ עוד יותר מהר, והוא גם רץ יותר מהר עד  אז הם התחילו
שהגיע לביב של שופכין והשליך שם את השק השני, ואז הוא 

 אנימחייך בתרועת ניצחון: אתם רואים?... עשיתי עם זה מה ש
 את זה לי, ואתם לא תכתיבו לי מה לעשות.רוצה. הוא נתן 

אומר רבינו יונה: מסתמא אין להעניש את היהודי הזה. הוא לא 
 היה מוכן לכזו בשורה, ומסכן... נשתבשה דעתו עליו.

אבל זה ברור ללא צל של ספק: אם הוא יבא שוב אל המלך ויתחנן, 
ש. ויבכה, ויוריד דמעות!! לא יעזור לו מאומה, הוא לא יקבל גרו

 מי שופכין.ללא נותנים כזה אוצר בשביל לזרוק אותו בנהר או 
חיים, מה אתה עושה עם זה???  -אומר רבינו יונה: קבלת מתנה 

אתה עוד  -אתה מבזבז על הבל וריק, ובחלק נוסף  -חלק מהזמן 
אז אתה  -עושה עבירות. זה ביב של שופכין! אם תבקש עוד פעם 

בסכנה! אחר שחיה כמה שנים ונתעסק בעסקו ולא הועיל, הואיל 
 שבטל מן התורה על מה יוסיפו לו ימים???

 

חיים, מה אתה  -בא, תשאל את הקדוש ברוך הוא, נתת לי מתנה 
רוצה שאני יעשה עם זה? ואני לבד יודע מה הוא רוצה, הרי ככה 

חיים? של  גם אומרים בתפילה, כתבנו בספר חיים, איזה ספר
אלוקים חיים!!! למען הרבות כבוד שמים. אז כל מה  למענך

 זה מוציא את האדם מן העולם. -שגורם היפך מזה 
ל אומרים: נשמה  אז צריך לשמור עליה. חז" -קיבלנו מתנה 

החייה אותה! קיבלת את זה לצורך מסויים. כי מן ה'  -תתי בך נש
 שאילתיהו, וישב בבית ה' עד עולם.

 את הזמןלא להרוג 
מאד אמיתי, שהיה אומר הגאון דבר וכעת אנו רוצים לעבור לדבר 

כתוב ששרה אמרה  ר' משה שמואל שפירא זצ"ל )ר"י באר יעקב(.
לאברהם, "גרש את האמה הזאת ואת בנה כי לא יירש בן האמה 
הזאת עם בני עם יצחק". ולמה לגרש? כותב רבי אברהם בן 

נערים, ומפריע מדרך הרמב"ם: "שהיה מנבל פיו, ומהתל כדרך ה
והקשה ר' משה שמואל: אם הוא היה מנבל פיו,  השלמות".

בגמרא כתוב כל המנבל פיו יורד לגיהנם, אז מה אתה בא ומוסיף 
שזה פטפוטי סרק של נייעס ושטויות  -שהוא היה מהתל 

המפריעים מדרך השלמות. מה אתה בא להוסיף? הרי הוא היה 
 !!!מנבל את פיו, זה חמור הרבה יותר

זה דבר נורא ואיום. אבל יש דרך  -אמר ר' משה שמואל: עבירה 
תשובה יכולה  -תיקון, אפשר לעשות תשובה. אבל על בזבוז זמן 

לא תהיה מזה. זמן  -להועיל רק שלא יענישו אותך, אבל למדן 
 לעולם לא יחזור!!! -שעבר 

שאל בחור למה אתה זצ"ל ומפורסם, שפעם הג"ר אל'ה לאפיאן 
למוד? והוא אמר לו תירוצים כל כך טובים, שהוא לא יכול לא בא ל

הכל יכול להיות אמיתי, אבל תדע לך:  -וכדו'... אמר לו ר' אלי'ה 
 מתירוצים לא נהיים למדנים.

א לשו"ע "וב בהקדמה של ביאור הגרתומוסיף ר' משה שמואל שכ
או"ח שהמוסר שהגאון היה חוזר עליו הכי הרבה הוא "לא לבטל 

"לא להרוג את הזמן", וזה כפשוטו!  -היום אומרים  הזמן".את 
אתה  -בזבוז זמן זה להרוג! כי זמן זה חיים וכשאתה מבטל אותו 

 הרגת את החיים שלך. הרגת את הזמן.
ואת זה עלינו לדעת ולהפנים: קבלנו מתנה, אנחנו רוצים את 

חלילה.  -ת רורך ימים ושנים. אף אחד לא רוצה אחאהמתנה ל
אז תדע להעריך אותה. איך אני  -חשוב רגע, קבלת מתנה אבל ת

 יראה שאני מעריך. עושה באמת שהקב"ה
אז הוא ימשיך לתת לי את  -אם אני עושה את מה שהוא רוצה 

 מאד פשוט. זה. וזה דבר
 לבני תורה לא חסר כלום!

בתחילת פרשת לך לך, כתוב שהקב"ה מבטיח לאברהם "ואעשך 
אומר רש"י,  לה שמך, והיה ברכה".לגוי גדול, ואברכך, ואגד

בממון. והקשה באיילת השחר )עה"ת( )שאלה קצת  -ואברכך 
מוזרה( איזה ברכה זו? בשביל מה אברהם אבינו צריך כסף?... 

 ואולי בשביל הכנסת אורחים שלו.
אל אותו, למה הראש ישיבה כותב כאלו אחד מהמקורבים ש

ר לו מרן הרה"י: דברים משונה? אנשים לא מבינים את זה... אמ
. היתה לי קושיה כ"כ טובה, .אתה צודק, וכבר לבד חשבתי על זה.

 למה צריך להביא כזה תירוץ דחוק? עדיף להישאר בקושיא...
בסדר... אנחנו מבינים שזה קושיה, רק אנחנו לא חיים את זה. 

 הרה"י עוד חי את זה. אבל מה באמת התירוץ? איזה ברכה זה?
ונספר: פעם בעיריית בני ברק חילקו "קמחא דפסחא" לאברכים. 
עשו מזה עסק ורעש גדול. היה אחד שגר בעיר סמוכה לבני ברק, 

היתה לו השפעה גדולה על  -שם היתה עירייה חילונית. אך הוא 
ראש העיר שם, והוא הצליח להשפיע על ראש העיר שגם שם 

 יחלקו לאברכים "קמחא דפסחא".
קן כזה בא לשמוע יישר ס! וכמובן, כל עגדולהישג  זה היה נקרא

שך... הוא רק נכנס לרב שך, הרב שך אמר לו תבטל את  כח מהרב
הוא עוד חיכה ליישר כח, הרי  ,ןתבטל את זה מיד! מסכ !זה מייד

 זה עירייה חילונית... עד שהוא הצליח לסדר את זה...
?? בני למה?הוא אמר, בסדר, הראש ישיבה, אני יבטל. אבל למה, 

אמר לו הרב שך: בני  למה פה לבטל? ,ברק עשו מזה כזה עסק גדול
צה שיהיה לה זכות בתורה וברק יודעים מה זה תורה, העירייה ר

מצוין, למה לא. זה כמו ישכר וזבולון. אבל הראש עיר שלך לא  -
מבין מה זה תורה, הוא בסך הכל קלט שיש כמה אברכים מסכנים 

 בית, והוא מוכן לעזור למסכנים.שאין להם מה לאכול ב



שיך הרב שך ואמר: אנחנו לא מסכנים! אנחנו לא אומללים! מה
לא באנו למשרד הסעד, ולא משרד הרווחה, ואף לא ללשכת 

 התעסוקה...! אסור שייתפס אצלם שאנחנו מסכנים.
כתוב בחת"ם סופר: התורה אומרת "וילך למסעיו", ופרש"י, ד"א 

ת היו לו? מי הסכים להלוות לו? ובוזה חבחזרתו פרע הקפותיו. אי
הולך לו בן אדם לא מוכר, עני ואביון, למה שגוי יסכים להלוות 

אלא אומר החת"ס, לא מדובר פה על כסף. אלא כשהוא הלך  לו...?
בדרך כולם שאלו אותו אותה שאלה: אתה כל כך הרבה מדבר על 

יחידי הקדוש ברוך הוא, שהוא היכול, והמכלכל, תראה... אתה ה
שמכיר בו, ותראה את החיים שלך... נווד, הולך ממקום למקום, 

 אין לך מה לאכול, אשתך בסכנה...
ראו כולם איך הקב"ה נתן  -כשהוא חזר  פרע הקפותיו, -בחזרתו 

נגעים גדולים לפרעה ולביתו על דבר שרי, זה התפרסם. הוא נתן 
כולם  לו מתנות, ואברם כבד מאד במקנה, בכסף, ובזהב. פתאום

כעת הוא ענה תשובה  מת כל יכול.אראו איך שהקב"ה הוא ב
לא היה לו מה  -לכולם. הוא היה בעל חוב לענות תשובות. בהלוך 

לענות, אך כעת הוא פרע את חובותיו. אתם רואים?.... אברהם 
ים לא יחשבו שבן תורה הוא שקיבל כסף, בשביל מה? בשביל שאנ

 מה לאכול. מסכן... בן תורה אומלל... אין לו
לכל הבני תורה היום לא חסר כלום לא חסר לו כלום ברוך ה'. 

כמדומני, שאמרו  ם הרבה יותר מאשר לרחוב.הכלום כלום, טוב ל
פעם למרן הרה"י, שמה שהרחוב כל כך הרבה נגד הבני תורה זה 

 מקנאה. ולא כל כך משנאה כמ
תורה אם נניח שהיה לבן  :וסתם... בא נדבר גם בצורה מסחרית

הרבה כסף, מה הוא היה עושה עם זה? הוא היה חוסך בשביל 
לחתן את הילדים, אז מה אכפת לך שהקדוש ברוך הוא יתן לך את 

 זה בבת אחת כשתצטרך לחתן, מה אכפת לך?...
רכים שלמדו חברותא בכולל סיפור מפורסם, שהיו שני אב שי

יום אחד אמר האחד לרעהו, איך נחתן את הילדים? פוניבז', 
אני בוטח בקב"ה. הם  -חייבים לצאת לעבודה. אך אמר לו חברו 

יש חובת השתדלות!  -עוד היו אברכים צעירים, אך אמר הראשון 
הוא יצא לעבוד. מה עשה הקב"ה? לאותו אחד  -בקיצור, סוף דבר 

הוא נתן בן.  -ל הוא נתן בת, ולאברך שנשאר בכול -שיצא לעבודה 
רצה אותו אבי הבת לחתן.  -שהגיע לפרקו כהוא היה בן מוצלח. ו

איפה יגורו, ואז הוא אמר אני עבדתי בסדר, אבל  -אמר לו האבא 
. ואז כל הכסף שהוא עבד עליו כל השנים וחסכתי ויכול לתת דירה

הוא הביא את זה בשבילו, וכך נגמר השידוך...! רעיון פשוט של  -
 הקב"ה...

אברהם! אני מברך אותך בממון בשביל שתוכל לענות תשובות. לא 
תשאר בעל חוב של תשובות כמו שכותב החת"ס. ואברם כבד מאד 

 במקנה, בכסף ובזהב. יהיו לך תשובות.
 וטוב לך לעולם הבא!

לפני הרבה שנים, היתה ישיבת נהרדעא. היה שם מגיד שיעור בנו 
בצלאל בן הניא רחל , הגאון ר' נח א"שליט של מרן רה"י ר' גרשון

 שה' ישלח לו רפואה שלמה במהרה.
. ור' גרשון היה הוא תרם בנין -הגיס של הרה"י שם הרב קאשי 

הוא בא לשם לדבר בחנוכת הבית, והוא  נקרא "נשיא הישיבה".
אמר, כתוב במשנה באבות: "כך היא דרכה של תורה פת במלח 

ר תחיה, תאכל, ומים במשורה תשתה, ועל הארץ תישן, וחיי צע
אשריך בעולם הזה וטוב לך לעולם הבא",  -ואם אתה עושה כן 

ושאל ר' גרשון: מה החידוש? זה שאשריך בעולם הזה? זה 
בא איתי  -נה אל הגביר האמריקאי הזה ואומר חידוש?!... והוא פ

שלך מונית מחר בבוקר נלך קודם כל לכולל פוניבז', ואח"כ עם ה
ם, רגועים, תראה את כולם מחייכי -בכולל פוניבז'  ניסע לבורסה.

לא יודע מה קורה אצלם בבית... יש כסף, אין כסף, יש מה לאכול 
הוא כמעט כמספר  או אין, זה לא משנה. מספר הגמחי"ם שם

תלך לבורסה... עד שיכניסו  -אחרי זה  האברכים... לכולם טוב.
וגם אח"כ אתה תהיה רק מאחורה, תראה אחד צועק השני  ,אותך
 ... אחד פושט יד, ואחד פושט רגל...דוכאוהשלישי מבוכה 

זה חידוש ש"אשריך בעולם הזה"?! זה פשיטא. אני יגיד לך מה 
 החידוש: שטוב לך לעולם הבא.

עבדו עלינו... לנו היה עולם הזה?!  -יבואו ויטענו לקב"ה  הגבירים
אמנם כסף היה לנו. אבל איזה עולם הזה... היו לנו צרות מהאשה, 

אמנם כסף לא היה.  -הילדים, צרות בעסקים, ולבני תורה צרות מ
אבל עולם הזה היה להם! תראה איך הם שמחים, איך הם 

כעת זה עולם האמת. אז מי שהיה לו עולם  מחייכים, טוב להם.
 כבר קיבל משהו. כעת צריך לתת לנו!... -הזה 

 -ועל זה הקב"ה מבטיח לך: "וטוב לך לעולם הבא"! עם הגבירים 
תן לי להסתדר... אבל לך זה בטוח. נכון שהיה לך טוב בעולם הזה, 

  אשריך בעולם הזה, אבל גם טוב לך לעולם הבא.
רה"י ר' גרשון בשם החזון כך גם שמענו פה בישיבה שאמר מרן ו

, אל תתאוה אאי"ש, שעיקר מה שבן תורה צריך לדעת הו
. לשולחנם, כי שולחנך גדול משולחנם, וכתרך גדול מכתרם

 ונאמן הוא בעל מלאכתך שישלם לך את שכר פעולתך. -ואעפ"כ 
אתה המאושר. לך טוב. לך יש עולם הזה. אבל אל דאגה, נאמן 

 הוא בעל מלאכתך.
 לעולם ירוץ אדם לדבר מצוה

)שיר השירים ז, ו( 'אסור אני  כתוב בחז"ל, "מלך אסור ברהטים"
ר שרץ אברהם'. ]וברש"י שם: מלך אסו הריצותבכם בזכת 

הקב"ה נקשר באהבה, במצות ובריצות שאתם רצים  -ברהטים 
 לפניו.[

אומר המשגיח רבי דב יפה זצ"ל, לא כתוב בזכות המעשים שהוא 
עשה, אלא בזכות זה שהא מיהר, ורץ אל המצוות. הריצה מראה 
 כמה אני קשור לזה, וכמה אני רוצה את זה, וכמה זה חשוב בעיני.

י, )קהלת ידיים ידלוף הבית"."בעצלתיים ימך המקרה בשפלות 
 - יח(

כשאחד קם בבוקר... ועושה טובה לקב"ה... מהזמן שהוא 
דקות... הוא מסתובב מצד לצד  10מתעורר עד שהוא קם לוקח לו 

לישון  ... הוא עוד לא החליט אם לקום עכשיו אוהלימינה ושמא
ם בדרך כלל נעוד פעם... כל יום יש לו דיונים לכאן ולכאן... אמ

 מגיע וזז... ועד שהוא ...ואז הוא קם... והולך היצר טוב מתגבר,
לא כך עושים ולא זו הדרך.  ח'.בלתפילה כבר אוחזים כמעט ב'ישת

 ואל הבקר רץ אברהם!!!
ואספר: היום בבוקר באתי בשעה מוקדמת לישיבה, וראיתי בחור 

הפנימייה להיכל הישיבה. רץ! מה אתה רץ??? עוד  ןשרץ מבני
אלא שחז"ל אמרו  נו, למה לרוץ?...השעה מקודמת! אף אחד אינ

 בשבת לעולם ירוץ אדם לדבר מצוה.
שרץ הפשט הוא שטוב לו בבית מדרש,  ראסור אני ברהטים. בחו

 והוא אוהב את הבית מדרש, ורץ לבית מדרש.
ה אלא ואומר המשגיח ר' דב לא בזכות המצ -אסור אני ברהטים 

וט את להבין שזה עסקים טובים, לקל בזכות הריצה! לחבב,
ה"אשריך בעולם הזה"! אתה לא עושה טובות לקדוש ברוך הוא... 

 אתה עושה עיסקת חיים שכדאי לך להשקיע.תבין, 
 ים הקדוש )בפרשת ראהיהזכרנו כמה פעמים את דברי האור הח

כי השמיעה בתורה הוא תענוג מופלא ומחיה הנפש וז"ל  (יד, כז
 - נה מהתורהם שלומד ויגע ונהדאוהמרגיש בטעם התורה  וכו'

גמול טוב  נפשו! הנפש שלו מדברת אליו כי עליו לתת תשיחנו
 .מתנה טובה מופלאת, ואצ"ל שאין לתבוע שכר עליהלנותן 

מתוקה, כל כך נעימה, היא ידידה שלך... מה יכול  כל כך התורה
 להיות יותר טוב?...

יכול לעזור  אתה, ואומר לי: אולי מירושליםפעם פגש אותי יהודי 
לי? שאלתי במה הענין, הוא אמר לי אני מחפש חברת שמירה, 
אתה מוכן לעזור לי? אמרתי לו, מאיפה שאני יידע על חברת 

עיין שם!... הוא אומר, מה שאני צריך זה  -שמירה, יש בדפי זהב 
לא מופיע בדפי זהב. מה אתה צריך? אני צריך שמירה מהתולעים 

, אני לא מבין בדיחות ירושלמיות... מה אמרתי לו, תראה בקבר...!
מה שאלתי אותו ומר לי, אני כבר מצאתי. אא ואני יכול לעשות. ה

מצאת? )פתאום זה מעניין אותך... אה?...( זה משנה מפורשת 
בעולם הזה, בשכבך תשמור  -באבות: "בהתהלכך תנחה אותך 

 לעולם הבא". -בקבר. והקיצות היא תשיחך  -עליך 
וזבת עהיא לא  -תורה היא ידידת אמת. מהרגע שאתה נקשר אליה 

אותך לרגע! היא מחכימת פתי... משיבת נפש... משמחת... היא 
היא מלווה אותך בעולם הזה,  כוללת את כל הטובות שבעולם!

ואתה לא יכול לעשות שום דבר!  -ולאחמ"כ בקבר... הגוף שוכב 
תולעה. מי בא לעזור רימה ו -מלמעלה יש ערמת אבנים, מלמטה 

כך היא תשמור  - לך? התורה!!! וכמה שאתה אהבת אותה יותר
היא תשיחך... היא מחכה  -והקיצות  עליך יותר, כזו ידידה טובה.

היא כבר לידך. כזו  -לך ליד הקבר, ברגע שתקום לתחיית המתים 
ידידה טובה, כזה מתנה עצומה שהקב"ה נותן לנו, וזהו תשיחנה 

 נפשו!



שהקב"ה רוצה, רצה הקב"ה לזכות את ישראל, בא תבין עד  וזה מה
וכעת הפניה אל כל אחד, עשה  -כמה הוא רוצה לתת לך ולשמור עליך 

 למענך... למען עצמך וטובתך בזה ובבא.
 מתי יגיעו מעשי למעשי אבותי

כתוב חייב אדם לומר מתי יגיעו מעשי למעשי אבותי אברהם יצחק 
 ויעקב. מה הפשט בזה?... שאנחנו נהיה כמו אברהם יצחק ויעקב?!...
כאשר הסטייפלער נפטר, הרב שך הספיד ואמר שכבר לא יהיה עוד 

אמרו שכבר לא יהיה עוד  -א' כמו הסטייפלער. וכשהרב שך נפטר 
אחד כמו הרב שך. אז אם הסטייפלער והרב שך לא יהיו, אז אברהם 

 יצחק ויעקב כן יהיה?!...
וכן הרמב"ם כותב שכל אדם יכול להיות כמשה רבינו. מה ההסבר 

 בזה?
בהספדו של הגאון ר' חיים שמואלביץ  ונסביר זאת ע"י מעשה שהיה:

, הוא ראש ישיבת מיר פינקל זצ"ל על חותנו הגאון רבי אליעזר יהודה
התלהב תוך כדי דבריו ואמר אצלי, השווער ]ר' אליעזר יהודה[ הוא 

 כמו אברהם אבינו!
, ואמר לו רבי חיים!... יש גבול... ונכבד בא אליו לאחמ"כ יהודי חשוב

 בסדר, השווער היה אדם גדול מאוד, אבל זה לא אברהם אבינו...
ואמר, אני יודע למחרת, עלה רבי חיים לבימה וסיפר את זה. והסביר 

שהוא לא אברהם אבינו. רק אני רוצה להסביר: אם ישאלו אותי מה 
רבי עקיבא, ומשה הרשב"א,  ,ין הגאון מוילנא לבין הרמב"ןל בההבד

 רבינו ע"ה? אני לא יודע. יש לנו בכלל מושג מה זה?! לא יודע.
המושגים שלי נגמרים באיזה גבול מסויים. אמנם אני יודע שיש עוד 

 -אבל זה כבר למעלה מהשגתי. אצלי  ,הבדלים ודרגות הרבה
נגמרים בשווער שלי, זה הפסגה  -המושגים של אברהם יצחק ויעקב 

 שאני רואה בבני אדם, אני לא יכול להבין יותר מזה.
מתי יגיעו מעשי למעשי אבותי? תשאף להגיע למקסימום שאתה 

מה לא... מבין! אל תתן לעצמך מנוחה, מה אבותינו הקדושים עשו? 
גם  הם רצו בין בצעי המים לעשות את המקסימום שהם יכולים.

אתה. אל תתחיל להיות בעצלתיים ימך המקרה. רוץ למצוות!!! תבין 
איזה ביזנס טוב זה, תעשה את זה בשמחה! אל תדגיש כל הזמן 

 שאתה "מוסר נפש" בשביל הקב"ה...
 העולם עומד על הבני תורה

על הפיכת סדום, עמד אברהם  ואבינאחרי שהקב"ה הודיע לאברהם 
להתחנן, אולי יש חמשים צדיקים, אולי ארבעים וחמשה, אולי 

הגה"צ מביא המשגיח  ארבעים, עד שבקש אפילו על עשרה צדיקים.
שהוא שאל: מה היה זצ"ל ר' דב יפה זצ"ל בשם ר' אלי'ה לאפיאן 

קורה אילו היו עשרה צדיקים בסדום, וסדום היתה ממשיכה כרגיל 
כת. מה אנשי סדום היו אומרים על העשרה צדיקים ולא היתה נהפ

 הללו? הנה הבטלנים של העולם... הם מחריבים את העולם...
בערך מה שהממשלה היום אומרת על הבני תורה, ועוד יותר גרוע. 
והרי בזכותם אתם חיים!!! כל קיומכם הוא בזכות אותם הצדיקים. 

ם את הדור? מי??? אמר ר' אל'ה: מי מחזיק היום את העולם? מי מקיי
 עולם התורה!!! מי יגלה עיניים עוורות.

לבטל את  הראשון כאשר הרב אברמסקי נפגש עם ראש הממשלה
הגזרה של גיוס בני הישיבות הוא אמר לו, שכתוב בחז"ל שהיו לבר 

עשרים אלף גיבורים. הרומאים כבר רצו לחזור בהם, הם  -כוכבא 
ם איך שבר כוכבא פחדו. אמר שם איזה כותי אחד, בא אני יראה לכ

הוא הלך לאלעזר המודעי בזמן שהיה עסוק בתפילה, ולחש  נופל.
באו וספרו לבר כוכבא שאלעזר המודעי מורד בו, כי  באוזנו משהו.

בר  הנה האוייב יוצר איתו קשר, לוחשים לו באוזן כל מיני סודות.
כוכבא הלך לאלעזר המודעי ושאל אותו מה הוא אמר לך באוזן? תמה 

מי אמר לי? הכותי. מה, הוא היה אצלי?! קצף עליו בר כוכבא,  אלעזר,
נכבשה העיר, בר כוכבא עם העשרים אלף  -רגע ובאותו  בעט בו והרגו.

 בלי אלעזר המודעי. כלוםגיבורים לא יכול לעשות 

 
 
 

אלעזר המודעי של לראש הממשלה:  המשיך הרב אברמסקי ואמר
לא יישאר כלום  -תורה. ברגע שתגייס אותם  זה הבני -הדור הזה 

 מדינת ישראל. בדיוק לזה הערבים מחכים.מכל 
בן תורה צריך לדעת: כתוב בחז"ל, כל מה שאברהם אבינו עשה ע"י 

בעצמו, אך מים, שאמר אברהם "יוקח  -עצמו, שילם הקב"ה לבניו 
ע"י שליח, )שאמר זאת לישמעאל( גם הקב"ה שילם  -נא מעט מים" 

ניו ע"י שליח. ובגלל זה נגרם מי מריבה, ועד היום כל עם ישראל לב
בית המקדש  -נמצאים בגלות. אבל אם משה רבינו היה נכנס לארץ 

תימה עצומה: מה הטענה על זה ו היה נבנה מיד, ולא היה נחרב לנצח.
 אברהם? הרי הוא רצה לחנך את ישמעאל במצוות!

 -מה שאברהם עשה  התירוץ הוא: זה לא טענה על אברהם, אלא כל
אבל מה  לדורות. שעל ידו זכו עם ישראל לנצח נצחים. בנה בניןהוא 

אז לא בנית,  -שאברהם לא עשה, גם אם זה בצדק, סוף סוף לא עשית 
 וכשאין בנין אין בזכות מה לזכות.

הוא בונה בזה  -בן תורה צריך לדעת שכל מעשה טוב שהוא עושה 
 בנין לדורות.

 טמונים שם רווחים גדולים -כשיש נסיונות קשים 
הרי כל האסונות שהיו  ובדיוק פה, היצר הרע לא נותן לנו להשקיע.

לנו לאחרונה, הקורונה, תאונות דרכים, אסון מירון וקרלין, ועוד, זה 
 הכל תביעה על עולם התורה, הקדוש ברוך הוא רוצה שנשתנה.

 הנה כעת יצא מכתבם של ראשי הישיבות על חיזוק לימוד התורה
 שבת. -בימי שישי 

מספר, שהוא שאל את הגאון ר' צבי פסח זצ"ל המשגיח רבי דב יפה 
, ]שהיה חוזר הרבה על גמרות[ אם חזרה זה רבה של ירושלים פראנק

 דבר כל כך חשוב אז למה היום זה דבר שכל כך מזולזל?
חייך ר' צבי פסח ואמר: היצר הרע הוא סוחר טוב... הוא יודע היכן 

הוא עובד חזק. תלמד תלמד  נמצאת ההצלחה של הבחורים, ועל זה
 כמה שאתה רוצה, אבל אל תחזור, ואז לא ישאר לך כלום.

שבת, תקלוט: פה -כשאתה רואה שיש נסיון קשה בלימוד של שישי
 טמונה ההצלחה!

, והבן איש חי מביא 613החפץ חיים כותב שלימוד בשבת הוא שווה פי 
הרי כל ו !!!1000מהמקובלים )ש"ש, בהקדמה לפרשת שמות( שזה פי 

זה מצווה בפני עצמה, כמש"כ הגר"א. וכן הלימוד  -מילה של תורה 
ביום שישי ובמוצאי שבת זה נחשב ללימוד של שבת, כך אמר הגאון 

אז בא נתאר לעצמנו, שבת אחת  ר' ישראל אלי'ה וינטרויב זצ"ל.
היו הם לאיזה כמות של מצוות אפשר להגיע. ואם  -שלומדים טוב 

 וכדי ביזיון וקצף... - צריכים לכתוב כזה מכתב
תקלוט! זה ביזנס טוב... מתי יגיעו מעשי למעשי אבותי, הם קלטו 
שזה ביזנס טוב, הם עשו את זה ברצון, ותראו מה שהם הרויחו, את 

איפה שאתה רואה כלל בחיים:  כל כלל ישראל לדורות! חבל להפסיד.
 ניסיון קשה, סימן שהיצר הרע יודע שיש פה רווחים גדולים.

זה קדשה לשעתה וקדשה לעתיד לבא. לנו, לבנים  -מצוה שעושים  כל
 שלנו, ולכל הדור. חבל להפסיד, בשביל זה קיבלנו חיים!

הרב מפוניבז' שהפקיר את עצמו למען כלל ישראל, אמר פעם: כתוב 
מה בא  ".הנותרים"וידבר ה' וכו' ואל אלעזר ואיתמר בני אהרן 

נדב ואביהוא  -שהם נותרים? ברור, שאם אחים שלהם  ולהשמיענ
מתו, אז הם נותרים, אלא, הם כל הזמן הרגישו, למה השאירו אותנו 

סיימו את תפקידם. אבל  -בחיים? כי יש לנו תפקיד. האחים שלנו 
 נותרים. יש לנו תפקיד. -אנחנו 

אם שמענו שלקחו מהישיבה שלנו בעוצם בחור כזה בן עלייה מיוחד 
עליו אפשר להליץ סימן שיש לנו תפקיד.  -ים ואותנו השאירו בחי

רבי בון בתורה לעשרים  א( יגע כ,מאמר חז"ל בירושלמי )ברכות 
 מה שאין תלמיד וותיק יכול ללמוד למאה שנה. ,ושמונה שנה

 הדור כולו מחכה לנו.והתפקיד הזה מחייב אותנו לא להתעצל. 
  חזק חזק ונתחזק!!!
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